

EVIDENCE*(Recorded by Electronic Apparatus)**[Texte]*

Wednesday, May 13, 1987

• 1909

The Chairman: May I call this meeting of the Standing Committee on Agriculture to order? We are resuming consideration of our study on inputs.

I am delighted to welcome this evening a representative of the Government of Saskatchewan in the person of the Hon. Neal Hardy. Mr. Minister, welcome to you. I see you have two or three people with you. Perhaps you could identify them and indicate their areas of responsibility for the record.

Hon. Neal Hardy (Minister of Rural Development, Government of Saskatchewan): With me is Doug Maley, director of the Economic Branch of the Department of Agriculture of Saskatchewan, and John Weir, Chief of Staff for the Minister of Agriculture, who is the Premier of the Province of Saskatchewan. Those two will be advising me where I go wrong.

• 1910

The Chairman: Our thanks to all of you for coming. Since we know this is a busy time of year for anyone with agricultural interests, we very much appreciate your presence. We also are pleased that you could come, in view of the fact your government has already done a considerable amount of study on this very subject, and so we look forward to your testimony with particular interest.

Do you have an opening statement you would like to give us, Mr. Minister?

Mr. Hardy: I really do not have one, but I would like to go back a bit on the overview of our Farm Input Costs Committee. It was a Cabinet committee on farm input costs that travelled around the province, almost two years ago.

We did a lot of background work before we went on the tour looking into some of the reasons the farm input costs were so high. In regards to such things as chemicals, we checked the prices in the United States, in Australia, and in Argentina to see how they compared with the prices we were finding in the province of Saskatchewan. We found that such things as Roundup, the same identical product that was being sold in Saskatchewan, was selling for about half the price Canadian in Australia, for substantially less in the United States, and somewhat in between that in Argentina.

We also looked at the price of fuels. To give an example, we found that major distributors or major manufacturers of fuels were selling farm fuels to the farmers in Saskatchewan in the neighbourhood of \$2 a gallon at that time. At the same time they were selling what they called

TÉMOIGNAGES*(Enregistrement électronique)**[Traduction]*

Le mercredi 13 mai 1987

Le président: La séance du Comité permanent de l'agriculture est ouverte. Nous reprenons notre études des intrants agricoles.

J'ai ce soir le plaisir de souhaiter la bienvenue à un représentant du gouvernement de la Saskatchewan, en la personne de l'honorable Neal Hardy. Monsieur le ministre, soyez le bienvenu. Je vois que vous êtes accompagné de deux ou trois collaborateurs: peut-être pourriez-vous, aux fins de notre compte rendu, nous les présenter et préciser leurs domaines de responsabilité.

L'honorable Neal Hardy (ministre du développement rural, gouvernement de la Saskatchewan): Je suis accompagné de Doug Maley, directeur, Direction de l'économie du ministère de l'Agriculture de la Saskatchewan, et de John Weir, chef de cabinet du ministre de l'Agriculture, qui est également Premier ministre de la province de la Saskatchewan. Ils sont là pour veiller au grain au cas où je me tromperais.

Le président: Nous vous remercions tous de votre présence aujourd'hui. Nous l'appréciions d'autant plus que nous savons bien que, pour toutes les personnes travaillant dans le domaine agricole, c'est maintenant la haute saison. À cela s'ajoute le fait que votre gouvernement a étudié le sujet de manière très approfondie, et c'est pourquoi nous sommes toute ouie.

Souhaitez-vous amorcer votre témoignage par une déclaration préliminaire, monsieur le ministre?

M. Hardy: Je n'ai pas préparé d'intervention préliminaire à proprement parler, mais j'aimerais dire quelques mots de notre propre comité des intrants-agricoles. Ce comité a voyagé dans toute la province, voici près de deux ans.

Avant de commencer son périple, nous avons fait des recherches approfondies pour essayer de déterminer pourquoi les coûts des intrants-agricoles étaient si élevés. Par exemple, pour les produits agricoles, nous avons comparé les prix avec les États-Unis, l'Australie et l'Argentine, par rapport à notre province. Nous avons constaté qu'un produit comme Roundup, identique à celui que l'on trouve en Saskatchewan, se vendait environ à moitié prix en Australie, nettement moins cher aux États-Unis et relativement moins cher en Argentine.

Nous avons également étudié le prix des combustibles. À titre d'exemple, nous avons constaté que les principaux distributeurs ou fabricants de combustibles vendaient, à l'époque, les combustibles agricoles environ 2\$ le gallon aux agriculteurs de la Saskatchewan. Au même moment,